# الإعجاز التشريعي في تنظيم حقوق المرأة في الكتاب والسنة أمل بنت سليمان الغنيم

قسم الدراسات الإسلامية ، كلية الآداب ، جامعة الأميرة نورة بنت عبد الرحمن ، المملكة العربية السعودية .

البريد الالكتروني : amalalghunaim@pnu.edu.sa

### ملخص البحث:

لقد أنار الإسلام قلوب العرب ،وأخرجهم من الظلمات إلى النور ،ومن عبادة الأصنام إلى عبادة الواحد الديّان ، وأكرم المرأة بعدما كانت تعيش في ذل وهوان ، واهتم بالفتاة بنتاً وزوجة وأماً ،وجعل لكل واحدة منهن حقوقاً على وليها ،وأوصى برعايتها ، وحسن تربيتها ،والقيام بشئونها ،وحرم ظلم المرأة ،والانتقاص من ،بل ساوى الرجل مع المرأة في عمل الطاعات ،والثواب عليها ،وقرر العقوبات والحدود على من يقتلها ، أو يقذفها ،فما أعدل الشريعة الإسلامية حين وفرت للمرأة المسلمة الغربية فقدت وسائل الأمان ،وخرجت تزاحم الرجال لتعمل في أشق الأعمال ،بما لا يتناسب مع فطرتها وأنو ثتها ،وخسرت دفء الأسرة ،ورعاية الصغار .

لقد أوصى الله في القرآن بالنساء ، وأنزل الآيات والأحكام ، فكان إعجازاً تشريعياً يلبي حاجة المرأة ، ويحافظ على حقوقها ، ويحاسب كل من يؤذيها أو يتعدى عليها ، والله سبحانه خلق المرأة وهو أعلم بما يتناسب مع فطرتها من التشريعات والأحكام التي تصلح للتطبيق في كل زمان ومكان .

وقد جاءت الآيات في القرآن ،والأحاديث في السنة النبوية لتمثل إعجازاً تشريعياً في حقوق المرأة وواجباتها ،وهذا البحث ( الإعجاز التشريعي في تنظيم حقوق المرأة في الكتاب والسنة) يسلط الضوء على حقوق المرأة والإعجاز في تنظيمها في القرآن والسنة .

الكلمات المفتاحية: المعجزات التشريعية، التنظيم، حقوق المرأة، القرآن، السنة

## The legislative Miracle In Organizing Women's Rights In The Qur'an And Sunnah

### **Amal Sulaiman Al-Ghunaim**

Department of Islamic Studies, The Faculty Of Arts At Princess Nora Bint Abdul Rahman University, Saudi Arabia.

Email: amalalghunaim@pnu.edu.sa

#### Abstract:

Islam has illuminated the hearts of the Arabs, and brought them from darkness to light, and from idolatry to the worship of the one religion, and honored the woman after she lived in humiliation and humiliation. In its affairs, it is forbidden for women to be unjust, and to diminish their affairs. Rather, men equated women with obedience and reward for them, and decided penalties and limits for those who killed them, or slandered them. While Western women lost means Safety, and the crowded men went out to work in the most difficult of jobs, in a way that is not commensurate with their nature and femininity, and lost the warmth of the family, and the care of the young.

God recommended to women in the Qur'an, and revealed verses and rulings, so it was a legislative miracle that meets the woman's need, preserves her rights, and holds accountable anyone who harms or transgresses them, and God Almighty created the woman and he knows what is appropriate for its fit of legislation and provisions that are applicable in every time and place.

The verses in the Qur'an and hadiths in the Prophet's Sunnah have come to represent a legislative miracle in the rights and duties of women, and this research (the legislative miracle in organizing women's rights in the Qur'an and Sunnah) highlights the rights of women and the miracles in their organization in the Qur'an and Sunnah.

**Keywords:** Legislative Miracles, Organization, Women's Rights, The Qur'an, The Sunnah